

# Global Climate Change Alliance for Mauritius

**DURATION** 2010-03-01 to 2013-03-01

**CRIS** DCI-ENV/2009/021-552

**GEOGRAPHICAL SCOPE** National

**REGION** Africa

**COUNTRY GROUP** SIDS

**COUNTRY** Mauritius

**TOTAL BUDGET (in mEUR)** 3

**INITIAL GCCA/GCCA+ CONTRIBUTION (in mEUR)** 3

**AID DELIVERY MODALITY** Budget support

**MANAGEMENT MODE** Indirect management to partner countries (or to bodies designated by them)

**EU DELEGATION** Mauritius

**GCCA+ PRIORITY AREA**



Mainstreaming in policies, strategies, plan (GCCA)

**SECTORS**



Energy

**GOOD PRACTICES<sup>1</sup>**

- Climate change mainstreaming (in sectors, in planning, in the budget, in M&E)
- Climate policy development (note: policy implementation has its own table)

**SUSTAINABLE DEVELOPMENT GOALS**

- Climate action

**KEY GOVERNMENT COUNTERPART**

Maurice Île Durable Commission; Ministry of Environment and Sustainable Development

---

<sup>1</sup>"Good practices" is a GCCA internal tagging system that highlights project contribution to specific subjects.

## CLIMATE OVERVIEW AND PROJECTIONS

The islands within the Republic of Mauritius are likely to experience considerable economic loss, humanitarian stresses and environmental degradation because of climate change impacts. The direct negative climate change impacts likely for Mauritius include: (i) an increase in mean annual temperature of 0.5 – 3.8°C by 2100; (ii) a declining trend in total annual rainfall, but an increase in the frequency of intense rainfall episodes; (iii) sea-level rise of 18 – 59cm by 2100 and (iv) an increase in intensity and the rate of intensification of tropical cyclones.

Exacerbating these impacts are the inherent environmental vulnerabilities of Small Island Developing States (SIDS), which include small land area, susceptibility to natural disasters, geographical isolation, limited natural resources and sensitive ecosystems. Further compounding the situation are existing unsustainable practices and environmental problems (such as coastal erosion, sand mining and soil erosion).

## COUNTRY CONTEXT

Despite the robust economic growth of 5.3 % in 2008, current government and IMF projections foresee a slower growth rate of 2 to 2.7% for 2009. Recent developments have shown that while reforms have made the economy more resilient the country is not immune to external shocks such as the global economic downturn. The country is expected to be mostly affected by the reduction in external demand for its main exports i.e. textiles and tourism, and from declining capital flows, both financing (including for trade) and foreign direct investment. In addition, the economy is also hit by a significant cut in sugar prices due to the end of the EC preferential regime. In consequence unemployment has reversed its declining trend and risks to further increase.

A series of economic reforms has rendered Mauritius' economy more competitive and flexible which in turn has helped cushion some of the adverse effects unfolding in most of its trading partners. In response to the global crisis and in anticipation of more severe consequences for Mauritius, the GoM has adopted an economic stimulus package aimed at mitigating the negative effects of the crisis. It totals MUR 14.2 bn (\$ 480 M) and complements and in some areas reinforces the existing broad based economic reform programme which was launched in 2006 and which is supported by the EC through general budget support since 2007. The focus of the stimulus package is on saving jobs, protecting people and preparing for recovery by expanding the social safety net, fast-tracking and frontloading existing public infrastructure projects, new investments in public infrastructure, accelerating private sector investment, improving the business climate, building human resource capacity, and supporting crisis-prone sectors such as the SMEs, export-oriented manufacturing and tourism. The aim is to support the most vulnerable, encourage empowerment, especially for women, protect the environment, preserve employment, stimulate investment and ultimately modernise the economy and making more people benefit from economic growth.

It is estimated that less than 1% of the Mauritian population lives in extreme poverty (defined as < \$1 per person per day). Nonetheless, some 229 areas have been identified as pockets of absolute poverty needing more attention. However, encouraging results have been achieved in meeting the MDGs, with the Human Development Index moving from 0.781 in 2000 to 0.804 in 2005 and attainment of 6 out of the 8 MDG goals. Various measures are put in place so that vulnerable groups can share opportunities arising from economic growth. Reforms to improve quality in the education sector remain a priority for the GoM in this context.

## OVERALL OBJECTIVE

The overall objective of the Programme called Environment Aid Programme for Mauritius (EAPM) is to complement the existing GBS in contributing to the sustainable economic development of Mauritius by maintaining the support to the ten-year economic reform programme being implemented by the GoM, which includes the Maurice Ile Durable project.

## SPECIFIC OBJECTIVES

The specific objective of this Action is to encourage consistency between the economic reform programme and sustainable development focusing on mitigation of the negative impacts on the environment.

## EXPECTED OUTPUTS

This Action contributed to sustainable development and preservation of the environment and emphasized the focus on sustainable development of the ongoing EC GBS programmes namely the PSED programme. The EAPM also complemented and reinforced support provided by the AFD (i.e. EU member state development partner) in the field of sustainable development, thus resulting in greater donors' complementarity and coordination. Regular and structured policy dialogue was held to ensure that the expected results are achieved, in coordination with other stakeholders and donors involved in this sector.

GCCA+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

About GCCA+ [https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca\\_en](https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en)

# Alliance mondiale contre le changement climatique pour l'île Maurice

**DURÉE** 2010-03-01 à 2013-03-01

**CRIS** DCI-ENV/2009/021-552

**ÉTENDUE GÉOGRAPHIQUE** National

**RÉGION** Afrique

**GROUPE DE PAYS** PEID

**PAYS** Maurice

**BUDGET TOTAL** (en mEUR) 3

**CONTRIBUTION INITIALE DE L'AMCC/AMCC+** (en mEUR) 3

**FORME D'AIDE** Budget support

**MODE DE GESTION** Indirect management to partner countries (or to bodies designated by them)

**DÉLÉGATION DE L'UE** Île Maurice

**DOMAINE PRIORITAIRE AMCC+**



Intégration dans les politiques, stratégies et plans (AMCC)

**SECTEURS**



Énergie

**BONNES PRATIQUES<sup>1</sup>**

- Intégration du changement climatique (dans des secteurs, la planification, le budget, le suivi et l'évaluation)
- Développement de la politique climatique

---

<sup>1</sup> Les "bonnes pratiques" sont un système de marquage interne à l'AMCC qui met en évidence la contribution des projets à des sujets spécifiques.

## OBJECTIFS DU MILLENAIRE POUR LE DEVELOPPEMENT

### Action climatique

## PARTERNAIRE DIRECT AU SEIN DU GOUVERNEMENT

Commission Durable de l'Île Maurice ; Ministère de l'Environnement et du Développement Durable

## VUE D'ENSEMBLE ET PROJECTIONS CLIMATIQUES

Les îles de la République de Maurice risquent de subir des pertes économiques considérables, des tensions humanitaires et une dégradation de l'environnement en raison des effets du changement climatique. Parmi les effets négatifs directs du changement climatique susceptibles d'affecter l'île Maurice, on peut citer (i) une augmentation de la température annuelle moyenne de 0,5 à 3,8 °C d'ici 2100 ; (ii) une tendance à la baisse des précipitations annuelles totales, mais une augmentation de la fréquence des épisodes de précipitations intenses ; (iii) une élévation du niveau de la mer de 18 à 59 cm d'ici 2100 et (iv) une augmentation de l'intensité et du taux d'intensification des cyclones tropicaux.

Les vulnérabilités environnementales inhérentes aux petits États insulaires en développement (PEID), qui comprennent une faible superficie, la vulnérabilité aux catastrophes naturelles, l'isolement géographique, des ressources naturelles limitées et des écosystèmes sensibles, aggravent ces impacts. Les pratiques non durables et les problèmes environnementaux existants (tels que l'érosion côtière, l'extraction de sable et l'érosion des sols) aggravent encore la situation.

## CONTEXTE NATIONAL

Malgré la forte croissance économique de 5,3 % en 2008, les projections actuelles du gouvernement et du FMI prévoient un ralentissement du taux de croissance de 2 à 2,7 % pour 2009. L'évolution récente a montré que si les réformes ont rendu l'économie plus résistante, le pays n'est pas à l'abri de chocs extérieurs tels que le ralentissement économique mondial. Le pays devrait être principalement touché par la réduction de la demande extérieure pour ses principales exportations, à savoir le textile et le tourisme, et par la diminution des flux de capitaux, tant pour le financement (y compris pour le commerce) que pour les investissements directs étrangers. En outre, l'économie est également touchée par une baisse significative des prix du sucre en raison de la fin du régime préférentiel de la CE. En conséquence, le chômage a inversé sa tendance à la baisse et risque de continuer à augmenter.

Une série de réformes économiques a rendu l'économie mauricienne plus compétitive et plus flexible, ce qui a permis d'atténuer certains des effets négatifs qui se produisent chez la plupart de ses partenaires commerciaux. En réponse à la crise mondiale et en prévision de conséquences plus graves pour Maurice, le gouvernement mauricien a adopté un plan de relance économique visant à atténuer les effets négatifs de la crise. Il s'élève à 14,2 milliards de MUR (480 millions de dollars) et complète et, dans certains domaines, renforce le vaste programme de réforme économique existant, lancé en 2006 et soutenu par la CE par le biais d'un soutien budgétaire général depuis 2007. Le plan de relance est axé sur la sauvegarde de l'emploi, la protection des personnes et la préparation de la reprise en développant le filet de sécurité sociale, en accélérant et en concentrant les projets d'infrastructures publiques existants, en réalisant de nouveaux investissements dans les infrastructures publiques, en accélérant les investissements du secteur privé, en améliorant le climat des affaires, en renforçant les capacités des ressources humaines et en soutenant les secteurs sujets à la crise tels que les PME, l'industrie manufacturière orientée vers l'exportation et le tourisme. L'objectif est de soutenir les plus vulnérables, d'encourager l'autonomisation, en particulier des

femmes, de protéger l'environnement, de préserver l'emploi, de stimuler l'investissement et, enfin, de moderniser l'économie et de faire bénéficier davantage de personnes de la croissance économique.

On estime que moins de 1 % de la population mauricienne vit dans une pauvreté extrême (définie comme < 1 dollar par personne et par jour). Néanmoins, quelque 229 zones ont été identifiées comme des poches de pauvreté absolue nécessitant une plus grande attention. Toutefois, des résultats encourageants ont été obtenus dans la réalisation des OMD, l'indice de développement humain étant passé de 0,781 en 2000 à 0,804 en 2005 et six des huit objectifs des OMD ayant été atteints. Diverses mesures sont mises en place afin que les groupes vulnérables puissent partager les opportunités découlant de la croissance économique. Dans ce contexte, les réformes visant à améliorer la qualité dans le secteur de l'éducation restent une priorité pour le gouvernement du Maharashtra.

#### OBJECTIF GLOBAL

L'objectif global du programme appelé programme d'aide à l'environnement pour l'île Maurice (EAPM) est de compléter le Support Budgétaire général existant en contribuant au développement économique durable de Maurice en maintenant le soutien au programme décennal de réforme économique mis en œuvre par le gouvernement mauricien, qui comprend le projet Ile Maurice Durable.

#### OBJECTIF SPÉCIFIQUE

L'objectif spécifique de cette action est d'encourager la cohérence entre le programme de réforme économique et le développement durable en se concentrant sur l'atténuation des impacts négatifs sur l'environnement.

#### RESULTATS ATTENDUS

Cette action a contribué au développement durable et à la préservation de l'environnement et a mis l'accent sur le développement durable des programmes d'aide budgétaire générale de la CE en cours, à savoir le programme PSED. Elle a complété et renforcé également le soutien fourni par l'AFD (c'est-à-dire le partenaire de développement des États membres de l'UE) dans le domaine du développement durable, ce qui s'est traduit par une plus grande complémentarité et coordination des donateurs. Un dialogue politique régulier et structuré a été organisé pour veiller à ce que les résultats escomptés soient atteints, en coordination avec les autres parties prenantes et les donateurs impliqués dans ce secteur.

AMCC+ Community <https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community>

À propos du GCCA+ [https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca\\_en](https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-alliance-plus-gcca_en)